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Obljuba 
in obveza

Stopili sm o v novo leto. Vsak
do izm ed nas je iz starega prine
sel s seboj svoje skrbi in  tegobe, 
a tudi upe in  pričakovanja, skrat
ka vse, kar sodi v  človekov vsak
dan.

Če se le  m alo ozrem o okrog  
nas, moramo pošteno priznati, da 
sm o kljub vsem u lahko zadovolj
ni, saj nam  je prihranjeno naj
hujše: to namreč, kar se  dogaja le 
par sto k ilom etrov od nas in  kar 
lahko d n evn o p ob liže sprem lja
m o po telev izijsk ih  zaslon ih . Ži
vim o, torej, v  miru in se šele po  
tem, kar m orem o v id eti po tele
v iz iji ali brati v  časopisih , polno  
zavem o, kakšna velikanska do
brina je mir.

Že zaradi tega sm o lahko op
tim isti in  začnem o novo leto z 
g lob ok im  prepričanjem , da se v 
m iru m orejo urediti tud i najte
žavnejši in  najbolj zap leten i ter 
kočljiv i problem i. To velja tako 
za posam ezn ika kot za skupno
sti, tudi narodne, čeprav m anjšin
ske, kot je naša sloven sk a m anj
šina v Italiji.

Leto, ki je pravkar za nam i, je 
bilo za našo m anjšino v  nekaterih 
pogled ih  prelom no. N a deželn ih  
volitvah v  m esecu juniju sm o za
radi večinskega volilnega reda iz
gubili svoje neodvisno slovensko  
predstavništvo v deželn em  zb o
ru, kjer sm o b ili prisotni vse od  
rojstva avtonom ne dežele pred 30 
leti. Š lo je za udarec, katerega 
boleče p osled ice še čutim o in jih  
bom o še dolgo.

N ekaj m esecev kasneje sm o  
Slovenci v  Italiji po poslancih  
in senatorjih, k i razum ejo naše  
problem e in  so tudi naši prijate
lji, ponovno p red ložili rim ske
mu parlamentu zakonski predlog 
o zaščiti in  varstvu naših  tem elj
nih m anjšinskih pravic. N aš trud 
za zdaj skoraj gotovo ne bo obro
d il sadov, ker bo parlam ent v 
kratkem razpuščen in  bodo nove  
volitve, naša problem atika pa do 
tedaj gotovo ne bo predm et zani
manja. Spet bo treba torej čakati!

Žarek sonca je, hvala Bogu, 
zasijal na začetku lanskega de
cembra, ko so b ile  na upravnih  
volitvah  v  Trstu poražene nacio
nalistične, protislovenske sile  in  
sm o S lovenci, vsem u navkljub, 

DR A G O  LEGIŠA 
lili*- 0

Do kdaj bomo čakali 
slovenske televizijske oddaje?

Huda finančna kriza, ki je zaje
la italijansko javno radiotelevizijsko 
družbo RAI, nikakor ne sme posta
ti izgovor za novo zavlačevanje z za
četkom slovenskih televizijskih oddaj. 
Manjšina nanje čaka od leta 1975, ko 
jih je uvedel državni zakon ter jim  za
gotovil posebne dotacije predsedstva 
vlade. Nezakonito odlašanje z dejan
skim začetkom oddaj so pristojne obla
sti opravičevale zdaj s političnimi, 
zdaj s finančnimi, zdaj s tehničnimi 
raz,logi, ki pa so bili vedno neprepri
čljivi in so govorili o tem, da ni res
nične politične volje za zagotovitev te 
temeljne pravice Slovencem v  Italiji.

Kot so slovenski radijski sporedi 
R A I zagotovljeni s posebnimi določi
li in konvencijo, tako da jih kriza pod
jetja ne sme prizadeti, tako je zdaj že 
eno leto polnomočna konvencija o za
četku televizijskih sporedov. Pravnih 
in finančnih ovir torej ni, za frekvence 
pa mora tako in tako poskrbeti drža
va. Izvedba sporedov in njihovo šir
jenje je tehnično vprašanje. Sloven
ska skupnost pa jasno ponavlja, da 
mora oddaje pripravljati slovenski del 
deželnega sedeža R A I v  Trstu in da 
morajo imeti v njih primerno težo ta
ko informativni kot lastni kulturni 
in drugi sporedi.

Široke razprave in polemike o ita
lijanskih sporedih koprske televizije so 
nedvomno pritegnile pozornost na na
čelo, da imajo manjšine pravico do te
levizijskih sporedov v materinem je
ziku, ker je to v  sodobnem svetu os
novna potreba. Pri tem pa Slovenska 
skupnost poziva k doslednosti tiste, ki 
so se v Italiji razburjali, češ da se krni
jo pravice italijanske manjšine v Slo
veniji na televizijskem področju, po
zabljali pa so, da kljub 18 let staremu 
zakonu Slovenci v  Italiji niso deležni 
ene same minute sporedov v  sloven
ščini.

Obžalovati je treba dejstvo, da so 
nekateri krogi predstavili problem ita
lijanskih sporedov koprske televizije 
na netočen način, ki je poglobil nespo
razume. Danes je že jasno, da je kopr
ska televizija nastala s tremi naloga
mi: da nudi sporede v  materinščini 
italijanski manjšini, da nudi sporede 
slovenskim gledalcem na Primorskem 
in da skrbi tudi za povezavo s sloven
sko manjšino v Italiji, torej za skup
ni slovenski prostor. Dejansko so spo
redom botrovali v preteklosti ideolo
ški, nato pa vedno bolj komercialni 
razlogi. Ideološke razloge je tako v slo

venskih kot italijanskih sporedih več
krat občutil tudi nemarksistični del 
slovenske manjšine v Italiji. Komer
cialni razlogi pa so, tako kaže, spod
budili tudi zadnje zaplete. Kot se sliši, 
pa se bo kljub krčenju števila ur spo
reda močno povečal delež lastne proiz
vodnje italijanskih urednikov. A vto
nomija, ki se kaže zlasti v  paritetni se
stavi programskega sveta za italijan
ske programe, ki ima pravico do veta 
pri imenovanju glavnega urednika in 
pri določanju programov, pa sploh ni 
bila okrnjena in je dokaj večja od funk
cionalne avtonomije slovenskega de
la RAI.

V  razprave o koprski televiziji se 
je vključil tudi del slovenske manjši
ne v Italiji, in to ravno v  času časo
pisnih polemik o nekaterih gospodar
skih podjetjih v  zamejstvu in pa ne- 
osnovanih napadov na slovensko zu
nanje ministrstvo in njegovo »zamej
sko politiko«.

Slovenska skupnost želi poudari
ti, da nekaterih podjetij, dejavnosti in 
organizacij ne smemo enačiti z  vso 
manjšino, kot se tudi same ne bi smele 
»skrivati« za manjšino. Ssk je že pred 
dolgimi leti podčrtala, da so nekatere 
ustanove, organizacije, mediji in pod
jetja po svojem izvoru, značaju in na
menu vsemanjšinskega pomena in da 
je treba vsem delom manjšine zagoto
viti soodločanje in sodelovanje na tem 
področju. Do pluralizacije je ponekod 
prišlo, to pa ne velja ne za gospodar
sko osnovo ne za dnevni tisk. Ob pou
darjanju teh načelnih izhodišč se Slo

venska skupnost ni spuščala v kak lov 
za aferami, za katere se zdi, da priha
jajo na dan zaradi »družinskih zdrah«, 
in si ne želi izničenja velikih naporov 
in sredstev slovenskega delovnega člo
veka.

Kar pa zadeva odnos matičnih ob
lasti do zamejstva, Slovenska skup
nost že od nekdaj zagovarja trezen in 
iskren dialog, če prihaja do nesogla
sij, ne pa posmehljivo, omalovažujo
če in večkrat nepravično obravnavo v

Iz vsebine:
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Nova knjiga M arija Garjupa (str. 6) 
f. Paljk:
Veličina dela Franke Ferletič (str. 6) 
]. Jež:
Santin in M arin pobratima (str. 1)

časopisju. Kolikor je stranka informi
rana, je prišlo do sedanjega paritet
nega in enakopravnega vplivanja obeh 
krovnih organizacij na podlagi spora
zuma med obema ob prizadevanju vlo
ge subjekta manjšinski skupnosti. Po
vsem negativno pa je vpletanje tako 
občutljive problematike v strankarsko 
pogojene predsodke in boje proti politi
čnim skupinam, ki so ostale zveste De
mosovemu programu demokratizacije.

Tudi letos so se po naših cerkvah zvrstili tradicionalni božični koncerti. O neka
terih poročamo v  tej številki Novega lista. Posnetek D. Križmančiča je  z  Opčin.



Stran 2 NOVI UST 6. januarja 1994

Predsednik Ciampi 
in nezaupnica njegovi vladi

RADIO TRST A

■  ČETRTEK, 6. januarja, ob: 8.00 Jutra
nji radijski dnevnik; 8.30 Po poteh naših 
izseljencev; 9.00 Sv. maša iz župnijske 
cerkve v Rojanu; 10.00 Mladinski oder: 
»Babuška«; 11.00 IZ STUDIA Z VAMI:
11.45 Okrogla miza; 12.45 Božične pesmi;
13.00 Opoldanski radijski dnevnik; 13.20 
Glasba po željah; 14.00 Poročila in dežel
na kronika; 14.10 Kulturne diagonale: 
Dvignjena zavesa; 15.30 Mladi val; 17.00 
Mi in glasba. Koncert božičnih pesmi;
18.00 Dopisnice z najbližnjega vzhoda.
■  PETEK, 7. januarja, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in dežel
na kronika; 8.10 Dopisnice z najbližnjega 
vzhoda; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 
Marie von Thurn und Taxis: »Spomini na 
Rainerja Mario Rilkeja«; 10.00 Poročila;
11.45 Okrogla miza; 13.00 Opoldanski ra
dijski dnevnik; 14.00 Poročila in deželna 
kronika; 14.10 Otroški kotiček: »Poslušaj
mo, rišimo in pišimo!«; 14.30 Krajevne 
stvarnosti: Od Milj do Devina; 15.30 Mla
di val; 17.00 Poročila in kulturna kronika;
17.10 Mi in glasba; 18.00 Kulturni dogodki.
■  SOBOTA, 8. januarja ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Kulturni dogodki; 10.00 Po
ročila; 12.00 Krajevne stvarnosti: »Ta ro- 
zajanski glas« — oddaja iz Rezije; 12.45 
Krajevne stvarnosti: Glasnik Kanalske do
line; 13.00 Opoldanski radijski dnevnik; 
13.20 Glasba po željah; 14.00 Poročila in 
deželna kronika; 14.10 Krajevne stvarno
sti: Nediški zvon; 15.00 »Ena se tebi je želja 
spolnila« — romantični sprehodi v nepo
novljivo obdobje umetnosti; 16.00 75 let 
po svetovni vojni; 17.00 Poročila in kultur
na kronika; 17.10 Mi in glasba; 18.00 Dra
go Gorup: »Kralj Matjaž« — pravljica za 
odrasle.
■  NEDELJA, 9. januarja, ob: 8.00 Jutra
nji radijski dnevnik; 8.30 Kmetijski tednik;
9.00 Sv. maša iz župnijske cerkve v Roja
nu; 9.45 Pregled slovenskega tiska v Itali
ji; 10.00 Mladinski oder: »Jurček« (Pavel 
Golia); 11.00 Za smeh in dobro voljo; 11.15 
Narodnozabavna glasba; 12.00 Srednjeev
ropski radijski obzornik; 13.00 Opoldanski 
radijski dnevnik; 13.20 Glasba po željah;
14.00 Poročila in deželna kronika; 14.10 
Dante Alighieri: »Božanska komedija: Pe
kel«; 15.00 Krajevne stvarnosti; 17.00 Kra
jevne stvarnosti: Z naših prireditev.
■  PONEDELJEK, 10. januarja, ob: 7.00 Ju
tranji radijski dnevnik; 8.00 Poročila; 8.10 
Iz Četrtkovih srečanj: Izidor Predan; 9.00 
IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 Marie von  
Thurn und Taxis: »Spomini na Rainerja 
Mario Rilkeja«; 10.00 Poročila; 11.45 Okro
gla miza; 13.00 Opoldanski radijski dnev
nik; 13.20 Kmetijski tednik; 14.00 Poroči
la in deželna kronika; 14.10 Nagradna ab
eceda — radijska kviz oddaja za otroke;
15.10 Panta rei; 15.30 Mladi val; 17.00 Po
ročila in kulturna kronika; 17.10 Mi in glas
ba; 18.00 Brezposelnost v svetu.
■  TOREK, 11. januarja, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 
Marie von Thurn und Taxis: »Spomini na 
Rainerja Mario Rilkeja; 10.00 Poročila;
11.45 Okrogla miza; 13.00 Opoldanski ra
dijski dnevnik; 13.20 Glasba po željah;
14.00 Poročila in deželna kronika; 16.00 
Mladi val; 17.00 Poročila in kulturna kro
nika; 17.10 Mi in glasba; 18.00 Dante Alig
hieri: »Božanska komedija: Vice«.
■  SREDA, 12. decembra, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Srednjeevropski radijski ob
zornik; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 Ma
rie von Thurn und Taxis: »Spomini na Rai
nerja Mario Rilkeja«; 10.00 Poročila; 11.45 
Okrogla miza; 13.00 Opoldanski radijski 
dnevnik; 13.20 Krajevne stvarnosti: Na go- 
riškem valu; 14.00 Poročila in deželna kro
nika; 14.10 Krajevne stvarnosti: Na gori- 
škem valu; 15.30 Mladi val; 17.00 Poroči
la in kulturna kronika; 17.10 Mi in glas
ba; 18.00 Literarne podobe: Šest sodobnih 
tržaških pesnikov.

Sredi p rih o d n jeg a  ted n a  bi ita
lijanski p a rlam en t m oral razp rav 
ljati o n ezau p n ic i v lad i m in is tr
skega p re d se d n ik a  C iam pija. Ta 
pa  je vse p reh ite l in  im el še ta  te 
d en  v rs to  pogov o ro v  s p re d s ta v 
niki strank , zastopanih  v obeh ve
jah  p a rlam en ta . P red sed n ik  želi 
n am reč  sam  ugotoviti, ali n jego
va  v lada še uživa zau p an je  p arla 
m e n ta rn ih  sk u p in , ki so jo bile 
p o d p rle  p re d  petim i m eseci. O d  
p o tek a  teh  posvetov  bo  odv isno , 
če bo  C iam pi sp lo h  čakal na raz
p rav o  o nezau p n ic i, saj se u teg 
n e  zgoditi, da  bo sam  pre j o d s to 
pil.

M a rs ik a te re m u  p o litič n e m u  
opazova lcu  sp loh  ni jasno , zakaj 
je rad ikalec  P annella  dal p o b u d o  
za vložitev resolucije o n ezau p n i
ci, ki jo je podp isa lo  kakih  300 p o 
slancev  in  sena to rjev . Z n an o  je, 
da P annella  odločno zagovarja le
g itim n o st sed an jeg a  p a rlam en ta , 
četud i im a dobra tretjina njegovih 
članov  o p ravka  s so d n o  oblastjo. 
N jegovo reso lucijo  so podp isa li 
p red v sem  tisti p arlam en tarc i, ki 
se im ajo zahvaliti le im un ite ti, če 
še  n iso  za zapah i.

C iam pijeva ali katerako li d ru 
ga v lada p a  im a že tako  p rav  m a
lo ž iv ljenja p re d  seboj. P red sed 
n ik  repub like  je nam reč  tu d i v 
svoji novoletn i poslanici dal jasno 
razum eti, da  je trdno  odločen raz
p u stiti sed an ji p a rlam en t, čem ur 
bo sledil razp is p red časn ih  d ržav
no zborsk ih  volitev . N atan čn eg a  
d a tu m a  volitev  sicer n i om enil, 
v en d a r se v po litičn ih  k rogih  g o 
vori o 10. ap rilu  ko t d n e v u , ki bi 
bil p rim eren  za volitve.

N ed av n o  je v tu ris tičn em  sre 
d išču  S ain t-V incent v  D olini A o
sta, po tekal n acionaln i k ongres 
m anjšinske stranke  U nion Valdo- 
ta ine , ki pa  je v tej deželi večin
ska. T em a k o n g resa  je bila »Vers 
le federalism e«, t.j. federa lizm u 
n ap ro ti. Z n an o  je, da  im a ta po li
tična organizacija francosko govo
reče sk u p n o sti iz A oste  do lgo le t
no  federalistično tradicijo, ki jo je 
že  p ro ti koncu  d ru g e  svetovne 
vo jne  zagovarjal n jen  voditelj in 
ideo log  Em ile C hanoux , sam  tu 
d i žrtev  fašizm a. In p rav  ta ideja 
je d an es  zelo  ak tu a ln a  v italijan
ski politični debati, saj jo  razn e  
po litične sile m očno vih tijo , če
p rav  ne  vse v en ak em  sm islu. M i
m o tega je ta  m isel iz ražena  tud i 
v z n a n i L istini iz C h ivassa  iz leta 
1943, ko so p redstavn ik i m an jšin 
sk ih  in  av tonom ističn ih  sk u p n o 
sti iz alpskega loka podp isali zna-

Za tak šn o  p re izk u šn jo  je tu d i 
že vse prip rav ljeno : o d o b ren a  sta 
bila finančn i zak o n  in  d ržavn i 
p ro raču n  in  so bila do ločena vo
lilna okrožja  ko t p red v id ev a  novi 
volilni zak o n . P rav  zarad i s led 
njega, ki je povečini večinski, (75 
odsto tkov  poslancev in  senatorjev 
bo izvoljen ih  po  tem  volilnem  re 
du) je treba pričakovati v Italiji ko
ren ite  sp rem em b e. S političnega 
p rizorišča bo d o  g o tovo  izginile 
p red v sem  m anjše  politične s tra n 
ke in  bo po  vsej v e rje tn o sti prišlo  
do  oblikovanja  širših  političnih  
zavezn ištev ; nek a te ri celo n a p o 
vedu je jo  ro jstvo  b ip o la rn eg a  ali 
dvop o ln eg a  političnega sistem a, 
ki naj om ogoči in  zajam či p re d 
vsem  m enjavo  vlad . Ti naj bi bili 
a lte rna tivn i d ru g a  d ru g i, v sm is
lu , da bi en a  bila na  ob lasti, d ru 
ga pa  v opoziciji, in  ob ra tno .

Do tega tren u tk a  se  zd i še naj
bolj jasen položaj na  levici. D em o
kra tična  s tran k a  levice im a, kot 
kaže, precejšnjo povezovalno moč 
in  nadaljuje s svojimi prizadevanji 
za oblikovanje širokega levega za
vezn ištva , ki bi bilo re se n  k an 
d id a t za zm ago  na  b ližn jih  volit
vah . N ekateri tak em u  zavezn i
štvu  očitajo, da p ravzaprav  nasto
pa  z izrazito  konservativn im  p ro 
gram om , m ed tem  ko bi se sp o d o 
bilo, da bi zavzem alo  jasna  stali
šča tu d i na  pod roč ju  socialnih 
pravic.

N a desn ici, ki naj bi p re d s ta v 
ljala alternativo levici, v lada do  te
ga tre n u tk a  velikanska  zm eda. 
M isovsko g ibanje  je sicer na zad 
njih  u p ra v n ih  vo litvah  bilo na j
m očnejša  s tran k a  v R im u in Ne-

n o  resolucijo  za prav ice m anjšin . 
Z ato  je tu d i ob k o n g re su  im ela 
p e td ese tle tn ica  tega d o k u m en ta  
širok  o d m ev  s p o seb n o  proslavo  
v p ro sto rih  deže lnega  sveta  Doli
ne  A osta.

V o k v iru  prej n av ed en ih  idej 
in  razp rav  se je torej odvijal k o n 
g res v a ld o stan sk e  stran k e . Z ad 
nji d a n  kon g resa , v nedeljo , 19. 
d ecem bra , so bili na  vrsti tu d i 
n a s to p i oz. p o zd rav i p re d s ta v n i
kov m an jšin sk ih  s tran k  v Italiji 
in  E vropi. M ed njim i so bili za 
s to p n ik i  o k c ita n sk e , sa v o jsk e , 
korziške, flam ske in d ru g ih  m anj
šin . S lovensko  m an jšin o  je p re d 
stavljala S lovenska  sk u p n o s t, ki 
že do lga le ta  od  p rv ih  ev ropsk ih  
volitev  le ta  1979 ak tivno  sodelu je  
s to  m an jšin sko  po litično  silo in 
d rug im i p o d o b n im i v Italiji, kot 
so n p r. še fu rlanske  ali južnoti- 
ro lske.

ap lju , a je n jegovo  jed ro  še v e d 
no  izrazito  fašistično in  za to  že 
vnap re j obso jeno  na  n eu sp e h . 
PSI je zarad i znan ih  škandalov  ta- 
korekoč že izginil s po litičnega 
prizorišča, K rščanska dem okracija 
pa je razb ita  vsaj na d v a  dela, ki 
se bijeta m ed  seboj, po leg  tega  je 
treba u p o štev a ti dejstvo , da  so še 
v tek u  k azen sk e  p re isk av e  in  ob
ravnave  p ro ti štev iln im  n jen im  
p red stav n ik o m , o su m ljen ih  ozi
rom a o b to žen ih  k azn iv ih  dejan j, 
p red v sem  korupcije, izsiljevanja, 
z lorabe oblasti in p o d o b n o .

O staja ta  dva  posam ezn ika: te 
levizijski m ogotec B erlusconi in 
k ršč a n sk o d e m o k ra tsk i d is id e n t 
Segni. O ba se zav zem ata  za obli
kovanje sred inskega zavezništva. 
To naj bi tekm ovalo  na  vo litvah  z 
levico in  bi bilo resen  k an d id a t za 
zm ago. Č as pa  teče in  so volitve 
v ed n o  bliže. D.L.

Obljuba in obveza
•tllll D
d obili predstavništvo v  m estnem  
svetu . Zm agale so, sicer tesno, 
tudi sile , k i nam  n iso  neprijazne  
in  s katerim i bom o, vsaj tako 
upam o, lahko sod elova li v  svojo  
in skupno korist.

N ič nam seveda tudi odslej ne 
bo darovanega, za v se  se bom o  
m orali, kot doslej, krepko boje- 
vati. Takšen je namreč zakon živ
ljenja, k i bo veljal tud i v letu , ki 
se je komaj začelo. Prispevek na
šega lista gotovo ne bo m anjkal. 
To je naša obljuba in  hkrati ob
veza.

V im enu  Ssk je p rin ese l p o 
zd rav  d eže ln i p o d ta jn ik  A ndrej 
B ratuž, ki je m ed  d ru g im  p o d 
črtal sk u p n e  cilje in  ideale  obeh  
s tran k  in m an jšin . Z avzel se je 
za sk u p n o  sodelo v an je  na b liž
n jih  ev ro p sk ih  vo litvah , saj m ora  
m an jšin ska  p ovezava sp e t p o k a 
zati vso  svojo  veljavnost. N a d a 
lje je slovenski p redstavn ik  spom 
nil n a  vlogo repub like S lovenije v 
sed an jem  p ro cesu  ev ro p sk e  in te 
gracije in  izrazil u p an je , da  bi 
k m alu  p rišla  v E vropsko  unijo . 
B ratuž se je tu d i zahvalil valdo- 
s tan sk im  p a rlam en ta rcem  za p o 
m oč in  ak tivno  p riso tn o s t v zago
varjan ju  n aših  o d p rtih  vprašan j v 
rim skem  p a rlam en tu .

K ongres U nion  V aldo ta ine  je 
tu d i izvolil novo vodstvo  stranke. 
Z a p red sed n ik a  je bil že tretjič iz
voljen  A lexis B etem ps, politični 
tajn ik  pa  je postal C harles Perrin .

Na kongresu Union Valdotaine
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Lev Detela Sanje o drugačn Pismo uredništvu

O reformi in avtonomiji šoleSanjal sem  drugačno novo leto.
■ Sanjal sem, da so si Evropejec in Afri

čan, A m erikanec in Azijec vzajem no 
delili k ruh  ob mizi pravičnosti.

Bile so lepe sanje, ko sem videl, da 
so na isti dan  novega leta vse vlade 
sveta razpustile vojske in za vse ve
čne čase upokojile generale in oficirje.

Sanjal sem , da so povsod po sve
tu brez slepilne zvijačnosti s pono
tranjenim  veseljem  uničili zadnje za
loge orožja, vse puške, topove, bom 
be in granate. Prav tako sem v sa
njah videl, da so dokončno razstreli
li celotno zalogo atom skih in vodiko
vih bom b, odpravili biološko orožje 
in dejansko uničili vse skrivne špe- 
cialne rušilne sisteme.

Sanjal sem , da so se pri organiza
ciji resnično pobratenih, združenih in 
istočasno suverenih  narodov zbrali 
državniki in na svečan in dosto jan
stven način razglasili, da je dokon
čno nastopila doba m iru, vzajem ne
ga sodelovanja in zaupanja na osno
vi popolne enakopravnosti vseh in 
vsakogar.

Sanjal sem , da si je vsa m ladina 
sveta zavihala rokave in v hud ih  in 
neum nih  bojih do tal porušeno  Bos
no skupaj s spokorjenim i domačim i 
prenapeteži iz m inulih krvavih dni 
sprem enila v cvetoči vrt blagostanja 
na podlagi m iru in ljubezni do bliž
njega — brez ozira na njegovo narod
nost, veroizpoved ali prepričanje.

Sanjal sem, da so že m esece ali le
ta sprti zakonci spet spregovorili med 
seboj, zavedajoč se skupnih  nalog in 
ciljev pri vzgoji novega rodu.

Bile so lepe sanje o svetu, v kate
rem  so se ljudje dokončno zbližali in 
je zavladalo obdobje zaupanja.

Sanjal sem, da je na Zemlji spet ta
ko kot na prapočetku. Da na vzhod
nih vratih ni ne ključavnic in ne zapa
hov ali verig, tem več so gostoljubno 
odprta  na stežaj, da se mim oidoči la
čni in žejni v im enu zakonov ljubezni 
in usmiljenja brez zadržkov in zadreg 
nasitijo in napojijo pri skupni mizi.

Sanjal sem  o odprtem  svetu brez 
ograj, kjer so za bolne, ostarele ali šib
ke izbrana častna mesta zaščite in do
brodelnosti.

Sanjal sem  o svetu brez napuha in 
sovraštva, v katerem  sprava, edinost 
ali vzajem nost niso p razne besede.

Bil sem  srečen, ko sem  sanjal te 
popolnom a nesm iselne sanje. Sanje 
o sreči svetd. Skozi na pol zaprte oči 
sem videl nežno bleščavo zvezd na 
nebu, m esec je stal visoko nad tem 
nimi, ponosnim i sm rekam i, pokraji
na je vsa tiha in spokojna čakala na 
novi čas.

Sanjal sem, da je svet spet v redu, 
da je d ružba našla ravnotežje. Tole
ranca, zaupanje, mir so postale vred
note, ki jih spoštujem o kot najvažnej
še človekove prvine.

Bile so lepe sanje. Sanjal sem, da 
se je končno začela nova doba člo
veštva, v kateri se spoštujejo in uve
ljavljajo načela evropske in svetovne 
civilizacije, na katerih sm o zgradili na 
videz im enitno stavbo, ki ji pravim o 
omika in kultura.

Sanjal sem , da se je z neznansko 
hitrostjo že dodobra približalo leto 
2000 našega načina štetja in rojstva 
novih človekovih vrednot ljubezni in 
usmiljenja, ki jih je oznanil v revnem  
betlehem skem  hlevčku rojeni Jezus 
Kristus.

O dprl sem  oči, ker m e je prebudi
lo pokanje raket in bengalskega og
nja. Vse zvezde so se skrile v um etni 
luči norega slavja.

Nad strehami mesta se je dvigal la
hen  bel dim  ugašajoče pirotehnike, 
izstrelki so zlovešče žvižgali nad bal
koni in strehami. Vsi psi in mački m e
sta so se na moč vznemirili.

Jaz pa sem  se razžalostil, ker sem 
moral pom isliti na resnični ogenj iz 
pušk in topov v nekem  drugem  m e
stu  in neki drugi, a bližnji, le nekaj 
u r vožnje z avtom  oddaljeni deželi. 
Tam ne potrebujejo bengalskega og
nja, ker njihova m esta in vasi gore v 
krutem  dejanskem ognju nesmiselnih 
in najbolj barbarskih obračunavanj 
m ed ljudmi, ki v končni potezi ne po
nujajo nikom ur ničesar dobrega. In 
m edtem  ko padajo bom be na ta bliž
nja, a v svetu pozabljena m esta in va
si, ter m otijo naš obešenjaški raketni 
hum or ob novem  letu, sem  dokon
čno odprl oči.

Zavedal sem  se, da sem  vse lepo 
in dobro le sanjal. In čeprav sem le 
sanjal, sem  vendarle sanjal o daljnji 
ali bližnji resničnosti, ki bi bila, ko bi 
imeli čista in odprta srca, uresničlji
va. Zato na d n u  nem ogočih sanj ob 
novem  letu tli upanje za naprej. Za
to je možno, da sanje nekoč postanejo 
resnica.

Že več tednov nenehno  berem o o 
reform i šole, o njeni avtonom iji in 
drug ih  problem ih z njo povezanih, o 
šolskih stavkah, okupacijah šol in 
množičnih manifestacij dijakov po ce
lotnem  državnem  ozem lju. V morju 
člankov o šolski problematiki ni manj
kalo takih, ki so se trezno lotili anali
ze trenu tnega stanja in ugotavljanja 
reform nih m ožnosti ali ustreznosti ra
dikalnih sprem em b, ki jim grem o na
proti. Že samo dejstvo, da je vlada iz
delala osnutek  finančnega zakona, ki 
radikalno posega na šolsko področje 
— prav v času h ude  gospodarske in 
institucionalne krize vzbuja nem alo 
dvom ov in pomislekov, saj je spiritus 
agens vsega postopka pravzaprav vsi
ljena potreba po stabilizaciji državne
ga sistem a in njenih  organov prej kot 
resnična želja po korenitem  izboljša
nju vzgojno izobraževalnega procesa. 
Da so v iskrenost najvišjih državnih 
organov in seveda m inistrstva za šol
stvo podvom ili m arsikateri, m ed te
mi tud i dijaki sam i, ne m ore vzbujati 
posebnega presenečenja, saj je tudi ta 
širokopotezna preosnova šolstva (ki 
naj bi jo izvedli po  hitrem  postopku) 
uvršča m ed že številne varčevalne po
sege v javnem  sektorju . K že izrazito 
om ejevalnim  ukrepom  naj bi se tako 
pridružila še tako im enovana avtono
mija šole, kar se sicer zelo lepo sliši, 
še posebno za nas Slovence (ki je še 
nim am o, čeprav smo zanjo že zdav
naj prosili), seveda če bi jo osnutek

finančnega zakona tudi izrecno om e
njal!

Zaradi pomanjkljive obrazložitve, 
utem eljitve predloženih reform in 
upravičenega nezaupanja ministrstvu 
za šolstvo (pa tudi zaradi nevzdržne 
situacije v nekaterih šolskih okrožjih) 
je prišlo te dni do m nožičnega pro te
sta šolske populacije, ki je imel kot 
glavni cilj preprečitev sprejetja zako
na o privatizaciji šole (kar pa se očit
no ni posrečilo!). Ne bom  se tu  sp u 
ščal v analizo pozitivnih in kot zgleda 
predvsem  negativnih posledic neke 
hipotetične uresničitve privatizacije 
šole, o tem  je bilo zadnje dni veliko 
napisanega (velika verjetnost je, da bi 
bile kot posledica tega ukrepa neka
tere šole bolj privilegirane, usm erje
ne v določeno specializacijo, ki bi jo 
vsiljevala podjetja, krajevne ustano
ve in zasebniki — ti bi seveda tudi šo
lo finančno podpirali — drugi šolski 
zavodi, m anj zanimivi, pa bi postali 
nekako drugorazredni), gre mi p red 
vsem  za to, da se mimo upravičeno
sti m anifestacije zamislim  nad  dolo
čenim i oblikami in načini protestira
nja nekaterih naših dijakov, ki so s 
svojimi gesli in napisi pokazali p red 
vsem  dobršno  m ero neuglajenosti, 
neprim ernosti in nezrelosti. V m is
lih imam napis, s katerim  so se v 
Trstu predstavili dijaki goriškega za
voda Ivan Cankar, ki se je dobesed
no glasil: »Jervolino, Bog odpušča, mi 
ne!« M enim, da se o (ne)ustreznosti 
tega napisa, s katerim  so se naši dija
ki ponašali po  tržaških ulicah, velja 
zamisliti in to brez kakršnih koli ide
oloških predpostavk. Pustim o očit
no neustreznost zaradi neprim erne
ga uporabljanja božjega imena (Boga) 
v take nam ene! Kaj pom eni odpušča
ti? Ali se dijaki zavedajo pom ena te 
besede? Dijake bi morali ne glede 
na versko pripadnost učiti strpnosti 
in sprejem ljivosti d rugačnih  in d ru 
gače mislečih, predvsem  pa, da se 
ne bi učili gojiti sovraštva in zamer! 
Č udno se zdi, da se poleg številnih 
bralcev Prim orskega dnevnika, ki so 
se podobno kot jaz zgražali ob tem  
napisu, ni našel tudi pri u redništvu 
našega dnevnika kak posam eznik, ki 
bi preprečil objavo zloglasnega na
pisa (in to celo na prvi strani) in s 
tem dijakom prihranil divulgacijo nji
hove nerodnosti — ravno obratno: 
poročevalka našega dnevnika izraža 
v svojem  članku neprikrito  odobra
vanje, saj om enjeni napis citira in to 
kot edinega izm ed številnih! Rečeno 
je bilo tudi, da je bil pro test vse prej 
kot politično obarvan: če je tako, po
tem  sm o lahko zadovoljni, saj ni dol
go od tega, kar so dijaki neu trudno  
stavkali in protestirali proti Zalivski 
vojni, ko pa je šlo za napad  na Slo
venijo in kasneje na H rvaško in Bos
no, niso kazali za to kakšne posebne 
p rizadetosti...

Adrijan Pahor

Milena Merlak

Novoletno dete
Stojim ob zibelki novorojenega leta, 
stiskam ročico, ki je stara komaj en dan.
Drobna je in je preveč stisniti ne smem.
Gledam to srečno, zdravo Novo leto, 
ki v zibelki z imenom JA N U A R  leži 
kot skrivnostno bitje, ki ima dvanajst imen; 
vsak mesec staro ime izgubi in novo pridobi.
Smehljam se detetu, da bi nam bilo naklonjeno, 
ko se bo našemljeno smejal pustni FEBRUAR, 
pa tudi ko mu bo ime M A R E C  — predpomladanski vihar —- 
dokler se ne preimenuje v  APRIL, ki ni ne divji ne mil. 
Kadar mine četrti mlaj, je detetu že ime sončni MAJ, 
zapeljivo se smehlja, ne da bi vedelo zakaj.
Kmalu cvetje odcvete, hitro je maju JUNIJ ime.
Po kresni noči že prva zrela semena 
v poletno toplih rokah JULIJA leže.
Toda cesar poletja se imenuje AVG U ST, 
ki nosi sonce kot krono na razgretih laseh.
Ko se poslovi, mu jesen ime SEPTEMBER podeli.
Novi cesar hoče biti bolj radodaren in dober, 
s sadeži obloženi podaniki ga kličejo zlati OKTOBER. 
Sprašujem ga, kaj nam konec leta prinaša, 
dočakamo novo leto, kakšna bo usoda naša?
A  novoletno dete, staro že deset mesecev ne odgovori. 
Prigovarjam mu, naj nam bo še naprej naklonjeno.
Ne le kot cvetoči maj, kresni junij in zreli september, 
temveč tudi kot sivi NO VEM BER in zadnji DECEMBER.
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15-letnica zborov Vesela pomlad

Posnetek s koncerta ob 15-letnici zborov Vesela pom lad (foto D. Križmančic)

Zbori Vesela pom lad z Opčin so na 
božični dan proslavili 15 le t vztrajne
ga dela, vaj, nastopov, gostovan j in 
uspehov. Za to priložnost so priredi
li slavnosten  koncert, k i se ga je  ude
ležilo kakih osemdeset mladih pevcev, 
od najm anjših do članov m ladinske
ga mešanega pevskega zbora. Za uvod  
so pevci pod  vodstvom  svojega zbo
rovodje in sploh ustanovitelja zborov 
Vesela pom lad Franca Pohajača zape
li Svečano pesem, prerez delovanja  
openskih zborov pa je  podala M arija  
Danev. Lepo petje sta  dopolnjevala

Razstava Žerjalovih 
kraških podob

Na sedežu devinskih zborov so v 
ponedeljek, 20. decembra, odprli raz
stavo desetih  laviranih risb tržaškega 
slikarja Edija Žerjala. Kot sam  naslov 
»Sanje o Krasu« pove, gre za dela, ki 
prikazujejo Kras, a to ni kraška m oti
vika, kot sm o je bili vajeni pri Žerja
lu grafiku. To je drugačen, barvno in 
stilsko drugačen Kras. Pokrajina je 
m arsikdaj le nakazana, kot zavita v 
neko daljno meglico, ki le nakaže 
obrise, tako da oko bolj zasluti kot vi
di in p repozna obronke kraških gri
čev, njive pod vasjo, grižo in pod  njo 
m orsko planjavo razžarjeno od  son
ca, zasneženo  in od burje p repihano 
ogrado, vrtinec burje v grm ovju, kra- 
ški zidič in d ruge utrinke, ki jih lah
ko vidimo m ed sprehodom  po K rasu.

Tehnika laviranja risbe omogoča 
Žerjalu, da lahko z akvarelnim i bar
vam i in raznobarvnim i tuši ustvarja 
hitro, obenem  pa ohrani neko tehn i
čno in stilno sporočilnost, ki je je bil 
vajen, ko se je z veliko zavzetostjo in 
natančnostjo posvečal grafiki. Gre to
rej za novo poglavje v ustvarjanju 
Edija Žerjala. G lede na izrazne m ož
nosti lahko pričakujemo še nove ime
n itne cikluse risb, ki gotovo nagovo
rijo obiskovalca Žerjalove razstave.

Tudi razstavni prostor, se pravi se
dež devinskih zborov, zasluži bese
do pozornosti. Gre za prostor, ki bi 
ga morali še bolj ovrednotiti in izko
ristiti prav za podobne razstave še zla
sti dom ačih likovnih ustvarjalcev.

M.T.

M arko Feri (kitara) in D avid Lenisa 
(klavir), točke večera pa je  povezova
la Nataša Sosič Fabjan.

Posebno slavnosten je bil trenutek, 
ko so pred pub liko  prvič zapele naj
m lajše moči zborov Vesela pomlad, 
otroci, k i šele stopajo na p o t glasbe. 
Prav oni dajejo trdno osnovo upanju, 
da se bo tradicija openskih zborov na
daljevala.

Na slavnostnem  večeru so podeli
li tudi bronaste Gallusove značke naj
vztrajnejšim  pevcem za 15-letno zve
stobo, Franc Pohajač pa je  za svoje 
dolgoletno uspešno delo dobil zlato  
G allusovo značko in listino . Prizna
nje je  povsem  zasluženo, sa j brez nje
ga zborov Vesela pom lad ne bi bilo. 
Ob obletnici je  izšla tud i brošura, k i 
izčrpno prikazuje delovanje mladih  
openskih pevcev v teh 15. letih. Izid  
je  omogočila Hranilnica in posojiln i
ca z  Opčin.

Odšel je duhovnik M
Za mnoge nenadomestljivi in dra

gi prijatelj, brat, za dijake in skavte 
priljubljen vzgojitelj in sogovornik g. 
Lojze Zupančič, ki je bil več let župnik 
v Grljanu pri Trstu, je v četrtek, 23. 
decembra, umrl v  katinarski bolnici. 
Dva tedna prej so ga operirali na srcu 
v Veroni. G. Zupančič je bil star 66 
let, po duhu pa je bil veliko mlajši, 
saj se je znal približati mlademu člo
veku in se vživeti vanj. Vedno je da
jal prednost dialogu, znal je posluša
ti, sprejemal je ugovore in nanje od
govarjal ne kot učitelj, ampak kot so
govornik, kot »enak enakemu«, tudi če 
je govoril s svojimi dijaki. Pravo be
sedo je znal najti tudi za neverujoče, 
svoje vere jim ni vsiljeval, ampak jim  
jo je le prijateljsko skušal približati.

Pokojni Lojze Zupančič se je rodil 
leta 1927 pri Sv. Ivanu v  Trstu. V  
duhovnika je bil posvečen leta 1951. 
Najprej je šel za kaplana v  Skedenj, 
nato v  Bazovico. V  60. letih je postal 
župnik in je nekaj let služboval v Bo- 
Ijuncu, nato je bil od leta 1968 do 
1984 v Barkovljah, kot zadnjo pa je 
prevzel župnijo v Grljanu. Poleg svoje 
dušno pastirske službe je g. Zupan
čič opravljal še veliko dela za slovenske 
vernike in predvsem za mlade. Skupaj 
s prof. Bercetom je pred 40 leti usta
novil organizacijo slovenskih skavtov. 
Bil je tudi kancler na škofiji, predse
doval je škofijski komisiji za ekume
nizem in dialog med krščanskimi ve
rami, poleg tega pa je skoraj 40 let 
poučeval verouk na slovenskih in ita
lijanskih šolah.

Od g. Zupančiča so se zadnjič po
slovili v grljanski cerkvi svojci in 
prijatelji, tržaški škof Bellomi, pred-

Umetniške fotografije Darka Bradassija
4 P T

Konec prejšnjega meseca se je  v tržaški galeriji Le Caveau v Ul. Sv. Fran
čiška v  Trstu zaključila razstava umetniških fotografij našega sodelavca Darka 
Bradassija. N jegovi posnetk i na temo: »Biseri v ledu «  so vzbud ili veliko po
zornosti tudi pri priznanih kririkih, k i so skoraj enoglasno izredno pozitivno  
ocenili posnetke. Tema, k i  se je  je m ladi avtor lo til, je  originalna, nenavadna  
in estetsko  izredno učinkovita  —  v svo j fo togra fski ob jektiv  je  namreč ujel 
zanim ive detajle ter igre luči in barv, k i se po javlja jo  v  zaledenelih pokraji
nah. Na sliki: (foto D. Križmančič) Darko Bradassi med o tvoritv ijo  svoje raz
stave.
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stavniki drugih veroizpovedi in veli
ko mladih, njegovi bivši učenci in 
skavti, ki ga bodo še dolgo ohranili v  
spominu kot odprtega in razumeva
jočega učitelja, vedno pripravljenega, 
da prisluhne njihovim težavam.

Svojcem in vsem, ki so ga imeli ra- •• 
di, izreka iskreno sožalje tudi naš list.

*  *  *  j
Pri Sv. Ivanu 
prvi božični koncert J!

Niz božičnih koncertov se je letos ri 
začel v petek, 17. decem bra, pri Sv. kc 
Ivanu v T rstu . Zbor »Jacobus Gallus«, m 
ki ga vodi Stojan Kuret, je tud i letos m 
priredil božično zborovsko revijo, na te 
kateri so nastopili še zbor »Primorsko« °£ 
iz Mačkolj, ki ga vodi A nton Baloh, te 
in m ešani zbor »S. M aria Maggiore« ki 
iz Trsta, ki je nastopil pod  vodstvom  te 
Marca Podde. Koncert bi sicer moral P‘ 
biti v svetoivanski cerkvi, a so ga na- lc 
to prenesli v dvorano M arijinega do- ll 
ma. Pom em bno je tudi, da je trgovi- v' 
na s Pohištvom  Koršič prispevala k 
uresničitvi tega koncerta. Pred polno ^ 
dvorano je kot prvi nastopil m ešani V 
zbor »S. Maria Maggiore«, ki je pred- S' 
stavil zanim iv spored M onteverdije- ^ 
vih m otetov na adven tno  in božično 
tem atiko ter nekaj črnskih duhovnih  > 
pesm i. Stilno torej dokaj različen, a c 
zato še bolj zanim iv spored.

Zbor »Primorsko« je sicer tudi za-  ̂
pel črnsko duhovno, drugače pa je iz-  ̂
bral bolj posveten  spored, sicer ugla- 2 
šen na m ilino božičnega časa. 3

M ešani zbor »Jacubus Gallus« je  ̂
svoj nastop začel s kolednicami, ki jih r 
je za zbor priredil Edi G ašperšič, iz- y 
vedli so nato  dve ljudski v priredbi q 
Pavleta M erkuja in Ubalda Vrabca ter ( 
dve skladbi Brede Ščekove, katere / 
stoletnico rojstva smo se spom injali £ 
v pravkar m inulem  letu. Koncert so t 
končali z Vrabčevo priredbo G ruber- £ 
jeve Svete noči. Zbor je tudi tokrat c 
dokazal, da je odličen in terpre t, ki i 
skrbno razvija glasbeni stavek in po- 1 
zorno sledi volji dirigenta. G lede Sto
jana Kureta pa sm o pred kratkim iz- C 
vedeli, da je bil to žal zadnji njegov l 
nastop s tem  zborom . U pati je, da bo 1 
svoje veliko znanje in občutljivost še  ̂
lahko razdajal med zbori v zamejstvu. !
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’ 34 let vztrajnega dela odbojkarskega društva Bor
O dbojkarsko društvo  Bor deluje 

že 34 let, vendar mu kljub  temu ni 
zmanjkalo delovne m oči in navduše
nja. V tem obdobju so društvo  vodili 
in pri njem delovali š tev iln i odborni
ki, trenerji, igralci in vsi so po svojih  
močeh prispevali k  rasti društva. Zen
ska ekipa je  v 60. letih dosegla celo 
zavidljivo A  ligo, fa n tje  pa so b ili v 
B ligi. Danes so razmere težje, sa j se 
zaradi preskrom nih sredstev ni več 
mogoče p o sta v iti ob bok društvom  in

ekipam , k i se s športom  profesional
no ukvarjajo.

Zaradi tega je odbojkarsko dru
štvo  Bor začelo posvečati največjo po
zornost predvsem mladim  s ciljem, da 
bi v naši sredini vzgojili čim več kva 
litetnih športnikov. R ezu lta ti, k i jih  
je  društvo doseglo v zadnjih letih, do
kazujejo, da je  bila izbira prava. V 
članski C1 ligi igra letos zelo mlada  
ekipa igralk, k i prihajajo prav iz Bo
rovih vrst.

V nedeljo , 9. januarja, ob 17. uri 
bo v nabrežinski cerkvi vsakoletn i

KONCERT BOŽIČNIH PESMI
Nastopa fantovski oktet Dornberk

O benem  obveščam o, da se do 16. januarja 
nadaljuje tradicionalna razstava božičn ih  m otivov in jaslic 

v žu p n ijsk i dvorani, vsak dan od 15. do 18.30.

Dobrodelni koncert božič
Devinski pevski zbori že tradicio

nalno prirejajo na praznik sv. Štefa
na koncert božičnih pesmi. N avadno 
so ti koncerti bili v župni cerkvi v Šti- 
vanu, ker pa to cerkev letos obnav
ljajo, so O troški zbor Ladjica, Dekli
ški zbor Devin in Fantje izpod G rm a
de letošnji koncert priredili v Devinu. 
Cerkev je bila nabito polna in orga
nizatorji so izkupiček namenili popra
vilu štivanskih cerkvenih oken. Kon
cert v D evinu ni bil le zborovski do
godek, saj je petje zborov spremljalo 
predvajanje diapozitivov znanega fo
tografa Janka Kovačiča, ki je iz svoje 
bogate zbirke izbral nekaj posnetkov 
prejšnjih koncertov, zimskih paiza-

Harejevo priredbo Sicherlove »Podati 
hočem  ti srce«.

Sledil je nastop  otroškega zbora 
Ladjica. V spom in na lani um rlo p es
nico in vzgojiteljico Ljubko Šorli je za
pel božično zgodbo »Prav lepo je no
coj nebo«, ki jo je uglasbil skladatelj 
Jože Trošt. Skladba je napisana za 
dvo in troglasno otroško petje ter pre
cej zah tevno  orgelsko sprem ljavo. 
Igrala je Barbara Corbatto, dirigirala 
pa Olga Tavčar.

»Dekliški zbor Devin (vodi ga Her
m an Antonič), je svoj nastop  začel z 
ljudsko v Kramolčevi priredbi »Pre
čudna je nocojšnja noč« in nato zapel 
pesem  »V božični noči«, ki ji je bese-

Janeza Martinčevega ni več
Po daljši bolezni je na Štefanovo 

mirno odšel najstarejši Nabrežinec, 
bivši avstroogrski vojak, zadnji pravi 
ribič Janez Gruden — Martinčev. Že 
kot otrok je bil navezan na morje, ki 
mu je pomenilo življenje v  pravem po
menu besede, čeprav mu je v mladih 
letih morski vihar ugrabil brata in 
očeta, ko sta se s svojo barko odpravi
la na nočno ribarjenje. Mladi Janez je 
kot večina domačinov delal v kamno
lomih in na skromni kmetiji, obenem 
pa stalno zahajal v  Breg, kjer je s svo
jo »ščifo« polagal mreže in jih drugo 
jutro z  običajno skromnim vlovom iz
vlekel iz morja.

Spominjam se ga, ko smo otroci 
Zahajali v Breg na kopanje in smo se 
vsi pri njem počutili kot doma, bodi
si v njegovem »kazunu«, kamor smo 
se zatekali ob nenadnem dežju, ali na 
njegovi barki, od koder te nikoli ni 
nagnal, kot so to storili drugi ribiči, 
Še več, občasno je dovolil, da smo mul
ci šli z njim pobrati ali spustiti mre- 
ie. Dvakrat na dan si ga redno ob vsa
kem vremenu, v  vseh letnih časih, vi
deval, kako je s košaro pod pazduho 
z lahkoto korakal proti morju. Nad 
350 stopnic v  vsako smer je prema
goval z enakomernim korakom treni
ranega športnika; bil pa je le skromen 
ribič, skrben družinski oče, ki je vzre
dil in vzgojil številno družino. Ivo, 
Dušan (uveljavljen zdravnik), Ladi in 
Antek poleg prerano preminulega A v 
gusta so mu bili v ponos in njihova 
navezanost na očeta se je kazala v nje
govi vedno odprti hiši, ki je do konca 
ostala dom vseh: otrok, vnukov in 
končno prijazno zavetišče vseh nas, 
bJabrežincev.

Vsakdo, ki je prišel mimo M artin
čeve hiše, je pri Janezku (kot smo mu 
Pravili) našel prijazno besedo, koza
rec pristnega vina in največkrat tudi 
kaj za pod zob. Skromna hiša, kjer dol
ga leta gotovo ni bilo izobilja, je bila

O troški zbor Ladjica pod vodstvom  Olge Tavčar med nastopom  v štivansk i 
župni cerkvi (foto S. Ferrari)

zgled slovenske in kmečke gostoljub
nosti. Pravi vaški praznik je bilo vsa
koletno snidenje ob sv. Roku, vaškem 
zavetniku, ko smo se po procesiji zbra
li pri Janezu in si ob domačem prigriz
ku in kozarcu voščili vse dobro. Zad
njič nas je vse skupaj pozdravil što
ra petindevetdesetletni Janez lanske
ga avgusta. Poznalo se mu je, da ga 
je bolezen dodobra zdelala, čeprav se 
s tem ni hotel sprijazniti in je hotel 
vsakega posebej pozdraviti. Danes Ja
neza ni več, velika množica domači
nov seje od njega poslovila zadnji to
rek v preteklem letu. Tistim, ki smo 
bili z  doma, ko smo zvedeli za tih od
hod te stare nabrežinske korenine, je 
bilo težko, kot da bi odšel kos nas sa
mih. Odšel je resnično kos Nabreži
ne, tiste prave, tiste naše, kraške Na
brežine!

Zbogom nune Janez, počivajte v 
miru. Sorodnikom iskreno sožalje.

Antek

žev Devina, nekaj božičnih tem  in 
vrsto  zelo posrečenih  posnetkov na
rave in predvsem  cvetja ter grlic in 
štorklje.

K oncert so uvedli »Fantje izpod 
Grmade«. Pod vodstvom  Iva Kralja in 
ob orgelski sprem ljavi H erm ana A n
toniča so zapeli pet pesm i. Tri so iz
brali iz zbirke Jubilate Deo, ki jo je leta 
1931 uredil V inko Vodopivec. Zapeli 
so še C uderm anovo »Blaženo noč« in

dilo napisala p redsednica dekliškega 
zbora Katerina Legiša, uglasbil pa Hi- 
larij Lavrenčič. Zapel je nato še pet 
tradicionalnih angleških božičnih pes
mi, kar je vzbudilo zanim anje m ed 
občinstvom. Tudi petje dekliškega in 
nato m ešanega zbora je sprem ljala 
Barbara Corbatto.

Kot je že navada, je koncert boži
čnih pesm i zaključil zd ružen i zbor 
obeh odraslih zborov. Pod vodstvom  
Herm ana Antoniča je ta m ešani sestoj 
podal pet pesm i. O b Vrabčevi p ri
redbi ljudske »Eno novo pošto«, je 
m ed občinstvom  vzbudila zanim a
nje Schnabelova pesem »Pohitimo tja
kaj v Betlehem« za enoglasno moško 
petje in zanimivo, praznično živahno 
žensko dvoglasje, kar daje skladbi po
sebno učinkovitost. Ostale skladbe so 
bile znane in zelo priljubljene boži
čne pesm i Tončeva »Radujte vsi kro
gi se zemlje«, Cvekova »Pastirci iz 
spanja vstan ite nocoj« in Riharjeva 
»Zveličar nam  je rojen«. Na koncu pa 
je vsa cerkev zapela »Sveto noč«.

Spored je povezoval G regor Per- 
tot, m ed koncertom  pa je m inorit 
p. Janko Hajšek, ki od konca oktobra 
pom aga pri pastoralnem  delu v d e 
vinski župniji, v priložnostni misli 
spregovoril o pom enu božičnih praz
nikov in letu družine, ki se pravkar 
začenja.Janez Gruden med praznovanjem  sv. Roka leta 1992
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LE D U E  G U E R R E  M O N D I A L I

Con particolnre riguardo a l contune d i Ugo v i z za 
r  M alborghetto-Valbruna

Fine d e lF Im p ero  au stro -u n g a rico

F a s c i s m o

Veličina dela Franke Ferletič

V cerkvici na Peči na Goriškem so pred božičem blagoslovili novi zvon. Ulili 
so ga, ker je strela pred meseci poškodovala  starega. Na sliki: msgr. Franc 
M očnik blagoslavlja zvon (foto S.R.)

čnem slogu, iz katerega se je dalo ču
titi veliko navezanost na Franko, po
vedal, da je Frankin televizijski film 
tudi prvo televizijsko delo Radia Trst 
A v zam ejskem  prostoru.

Do tod kronika, ki pa ne pove vse
ga, saj ne zm ore prenesti globokega 
vtisa, ki ga je na vse v Doberdobu na
redila p redstavitev  knjige in njenega 
televizijskega filma. Rekel sem že, da 
se nas je trlo in ko sem  gledal krog 
sebe, sem  videl zelo veliko ljudi, za 
katere nisem vedel, da so bili na Fran
ko navezani. Že res, da je Franka Fer
letič imela tako delo, ki te nujno pri
pelje v stik z ljudmi, že res, da je ime
la značaj, ki je bil izredno plem enit, 
že res, da je Franka imela dobre oči 
in je znala za vsakogar najti trenutek  
časa tudi takrat, ko ga po  vseh pravi
lih ne bi smela imeti, že res, da je ime
la veliko potrpljenja z vsakim in ni bi
la niti enkra t sam krat živčna, vedno 
je dajala vtis človeka, ki se zaveda po
m em bnosti sogovornika, vse to in še 
več je res, pa vseeno! V seeno kaj? 
Vseeno lahko rečemo, da je imela 
Franka veliko več, pozabili smo po 
vedati, da je bila izredna delavka, 
strašno je garala in strašno skrbno je 
vsako stvar, ki si jo je zadala, tudi 
opravila.

Imel sem srečo, kot veliko drugih, 
da sem  jo spoznal, in zato vem, kako 
je bila skrbna in kako tem eljito se je 
na vsako stvar pripravila in mi je obe
nem  vedno pravila: »Ko bi vsaj malo 
več časa imela!« Ljudje Frankinega 
kova niso nastopači in hvalabogu, da 
jih je nekaj v naši sredini, svoje delo 
opravljajo dan za dnem  v tišini in naj
večkrat so za svoje delo le deležni kri
tik, na pohvale že tako vsi pozablja
mo. Pravijo, da je ljubezen in dobro
ta tudi, da sta ti dve plem eniti last
nosti, ki človeka najbolj delata člove
ka, tihi in si ne delata reklam e. To bi 
se za Franko še toliko bolj moralo re
či, ker je vedno  vse delala zelo tiho, 
nikdar je nisi videl v ospredju , še fo
tografirati se ni marala. Delala pa je 
im enitno in zato je prav, da so se je 
pri društvu  H rast spom nili z izdajo 
knjige, ki je sam o m ajhen doprinos 
Frankinega velikega dela k zamejski 
stvarnosti; je pa sedaj vsaj otipljiv do
kum ent o n jenem  delu, ki ga velika 
večina od nas ni poznala, ki so ga 
poznali samo vaščani iz Doberdoba in 
vsi drugi nism o vedeli zanj. To so ti
sta dela, za katera se domala nihče ne 
zm eni, a so za našo slovensko skup
nost v Italiji še kako pom em bna. To 
je tisto tiho delo malih ljudi, ki ga je 
tud i Lučana Budal v uvodu  v knjigo 
zelo pam etno  omenila.

Spet bom šel m ed stare Latince, ki 
so rekli, da je m ajhno pač majhno, to
da v malem ostati zvest, da je zelo ve
liko. Prav tu vidim veličino Frankine
ga dela, ki je zaradi prezgodnje smrti 
jasno ostalo nedokončano in neizpo
vedano, a se poštenem u in skrbnem u 
človeku vseeno kaže v vsej svoji ve
ličini.

Jurij Paljk

V Naborjetu predst
knjigo župnika Marija Garjupa

Zelo težko je pisati o ljudeh, ki so 
odšli od tega sveta, so ti bili veliki pri
jatelji in so zato s sm rtjo pustili v tebi 
velikansko praznino, katere ne zapol
ni niti še tako lep spom in. Pravijo, da 
smo si ljudje na zemlji sam o po smrti 
enaki in to je ena od najbolj krutih 
resnic, pa še ta ni popolna, saj za ne
katere sm rt pride odločno prezgodaj, 
za druge pa prepozno. Nekje sem ne
koč bral, da poeti in pošteni ljudje 
največkrat prehitro umrejo, medtem, 
ko vsi generali živijo odločno predol
go življenje. Tudi s tem  se strinjam. 
M orda ob tem  razm išljanju sam o še 
skrom en podatek, da za nam i kaj h i
tro tudi spom ini zbledijo in počasi tu 
di spom in na nekega človeka posta
ne le še bleda lisa in končno še to liso 
veter časa izbriše. Vse lepe besede, ki 
jih je um rli človek izrekel, in vsa d e 
la, ki jih je v življenju napravil, zabri-

Franka Ferletič

še veter časa. Tega so se zavedali tudi 
stari Rimljani, ko so rekli, da besede 
letijo, napisane besede pa da ostanejo.

Tega sem se spomnil, ko sem v pe
tek, 17. decem bra, v D oberdobu stal 
z ženo in otrokom  na vhodnih  vratih 
v doberdobsko župnijsko dvorano. V 
dvorani je bilo neverjetno veliko lju
di, na odru  je bila prof. Lučana Bu
dal in predstavljala knjižno izdajo iz 
literarne zapuščine Franke Ferletič. 
Na vhodnih  vratih se nas je drenjalo 
veliko, nekateri ljudje pa niti v dvo
rano niso mogli, ker je bila že preveč 
polna. O  knjigi naj le rečem , d a j e  
zbirka dramskih tekstov za otroke. Če 
je beseda dramski malce pretežka, naj 
takoj dodam , da je Franka Ferletič na
pisala veliko gledaliških besedil za 
otroke, ki so jih potem  predstavili na 
odru  ob m iklavževanjih in božični
cah. Lepo izdajo je za tisk pripravila 
Lučana Budal, ki je bila F rankina pri
jateljica in njena sošolka od vrtca pa 
vse do diplom e na univerzi. Na pred
stavitvi knjige »Igrarija čarovnija« je 
o Franki spregovoril še n jen  stanov
ski kolega in prijatelj Igor Tuta, ki je 
predstavil Frankin film »Oj D ober
dob«. Ta je nastal po lepljenki »Naša 
mala pravljica«, ki jo je Franka pripra
vila za srečanje šol, poim enovanih po 
Prežihovem  Vorancu. T uta je v zelo 
lepem  in predvsem  zelo pragm ati-

V N aborje tu  v K analski dolini 
so v tak o im en o v an i »beneški p a 
lači« p redstav ili že šesto  knjigo 
uk ljanskega  ž u p n ik a  M arija G ar
ju p a  o dom ačih  krajih , lju d eh  in 
dogodkih . Knjiga ima naslov »Ka
nalska dolina m ed  dvem a svetov
n im a vojnam a« in  o b ravnava  do 
bo fašizm a. O  av to rju  in n jego
vem  delu  so na  p redstav itv i sp re 
govorili ž u p a n  De M archi, p re d 
stavn ik  k rajevne G orske sk u p n o 
sti Božo Z u an e la  kot p red s tav n ik  
d ru žb e  D om , ki je kn jigo  tu d i iz
dala, posl. D anilo Bertoli, so šo 
lec žu p n ik a  G arju p a  m sgr. M ari
no H valica in  p red sed n ica  SSO  
M arija Ferletič. Daljši in  teh tn e jš i 
g ovor sta  im ela m sgr. H valica in 
posl. Bertoli. S lednji je govoril o 
v ed n o  ak tu a ln em  v p ra šan ju  m ir
n eg a  in k o n stru k tiv n eg a  sožitja 
m ed  razn im i etn ično-jezikovnim i 
sk u p n o stm i, ki živijo v K analski 
do lin i. P ou d aril je, da  bi n ihče ne 
m ogel m irno  živeti v tej dolini, če 
bi skušal asim ilirati soseda, ki p ri
p a d a  d ru g i n a ro d n o sti. P roblem  
jezikovnih in  narod n o stn ih  m anj
šin  m oram o reševati vsi skupaj in 
to v p lu ra lističnem , k o n stru k tiv 
n em  in evropskem  sm islu. N jego
vo m isel je nadaljeval in  še poglo
bil m sgr. H valica, ki je zaključil 
z besedam i: »N em ogoče je živeti 
sk u p a j in  se o b en em  ignorirati. 
O bo jestransko  se m oram o oboga
titi, v svobodni družb i in v sposo 
bn o sti o seb n eg a  d ru žb en eg a  sre 
čevanja m oram o  vseskozi im eti 
p oz itiven  o d n o s  do  človeka, ki je 
ob nas in  z nam i živi sk u p n o  živ
ljenje.«

Ž u p n ik  M arij G arju p  se je v 
slovenskem  in italijanskem  jeziku 
zahvalil številnim  priso tn im  in za
želel, da bi bilo v K analski dolini 
tak ih  večerov še veliko. P ovedal 
je, da  so v n jegovi knjigi ob jav

ljeni p red v sem  d okum en ti fašisti
čne dobe. S svojim i p ripom bam i, 
je še dejal, n i ho tel n ik o m u r vsi
ljevati svojih  misli. Sodbo o zb ra
n em  g rad iv u  naj si u stv a ri bralec 
sam .

Večer je bil lep in prije ten , p o 
leg tega pa  je im el še po seb en  p o 
m en: bil je n am reč  še ena  p o s ta 
ja na po ti iskanja  sk u p n eg a  in 
prijateljskega sosedstva  vseh  jezi
kovn ih  sk u p n o sti, ki d an es  boga
tijo to do lino  pod  sv. V išarjam i.

Naslovnica najnovejše Garjupove knjige

N a srečan ju  sm o tud i izvedeli, da 
p rip rav lja  delavn i ž u p n ik  M arij 
G arju p  no v o  knjigo. T okrat jo bo 
posvetil ru d n ik o m  v K analski do 
lini. U pajm o, da bo av to r knjigo 
p rav  km alu  dokončal in  da  m u 
bo d o  k ra jevne  oblasti in  u s ta n o 
ve priskočile s finančnega  vidika 
n a  pom oč. To je naša  isk ren a  že
lja, saj take  knjige m ed  d rug im  
odkrivajo  av to h to n o st s lovenske
ga p reb ivalstva , ki v tej čudoviti 
do lin i živi in  dela še sto letja .

D rago Štoka
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Pred predstavitvijo najnovejše knjige R. Dolharja »Stezice«

Spominski, planinski in »kraški« zapisi
Tik pred božičem je bilo natisnjeno najnovejše delo dr. Rajka Dolharja 

z naslovom »Stezice«, ki ga je izdala tržaška založba Mladika. Po vrsti je to 
že 10. avtorjeva knjiga. Prva je izšla prav tako v božičnem času pred 28 leti. 
Priljubljena tematika avtorja je opisovanje narave, predvsem planin in kraške 
pokrajine. Tudi »Stezice« nam govorijo o tem. Knjigo bodo v kratkem predsta
vili v Trstu.

Kmalu bo tudi Vaše najnovej
še delo na knjižn ih  policah. Za 
kakšne vrste knjige gre, kaj v 
njej opisujete in  k o lik o  časa je 
nastajala?

»Stezice« je knjiga krajinsko in 
zgodovinsko obarvanih črtic. Nekaj je 
med njimi spominskih, nekaj pa pla
ninskih in »kraških« zapisov. Gre za 
tekste, ki so se mi nabrali v predalu 
v zadnjih letih in so bili že obdelani 
in pripravljeni za objavo. Nekatere 
črtice segajo daleč nazaj v preteklost, 
druge pa so sodobnejše.

V večini Vaših knjig ste se po
svetili predvsem  opisovanju  na
rave. Kaj V as je v  teh skoraj treh 
desetletjih , kar se ukvarjate s p i
sanjem , vod ilo  pri izb iri tem a
tike?

Predvsem ugotovitev, da naši ljud
je svojo deželo slabo poznajo. Ko je iz
šla moja knjiga »Kraški sprehodi« sem 
po odmevih videl, da so bralci moje 
delo zelo pozitivno sprejeli. Marsikdo 
mi je rekel, da je vesel, ker sem ga v 
svoji knjigi opozoril na stvari, ki jih 
sam doslej na Krasu ni opazil...

Katera od desetih  knjig, ki ste 
jih doslej izdali, Vam  osebno  
največ pom eni?

Največ mi, mislim, pomeni prva 
knjiga, ki je izšla leta 1965 z naslo
vom »Pot v planine«, ker je bil to za
četek moje literarne (z malo začetni
co) poti in mojega upodabljanja doži
vetij v gorah, ki so mi najbolj pri srcu,

v Julijcih. To delo je bilo tudi oddol- 
žitev moji ožji domovini.

Čeprav ste se dom ala vse ž iv 
ljenje ukvarjali s p o litik o , ste 
o tem  doslej nap isa li sam o eno  
k n jigo ...

Res je. Napisal sem knjigo le o 
svojem najbolj aktivnem političnem 
obdobju, iz katerega sem imel tudi 
največ podatkov. Največ sem si nam
reč zapisoval v 70. letih. Gradiva pa 
imam še veliko in zato načrtujem, da 
bi o naši polpretekli zgodovini napi
sal še eno knjigo. Dela se bom lotil ta
koj, ko mi bo čas to dovolil.

Vaša dela so oprem ljena s s li
kam i, ki ste jih  p osn eli sam i. Od 
kod Vaše navdušenje za fotogra
fijo?

Fotografirati sem začel že kot otrok 
pod vplivom očeta, ki je bil tudi sam 
ljubitelj gora. Zame fotografija ni sa
mo spomin ali preprosto ilustracija, 
pač pa je veliko več, saj me stim uli
ra, da tudi sam natančneje opazujem 
okolje. Sploh pa sem prepričan, da po
doba pove več kot sto besed, zato sem 
v knjigah svoje besede vedno skušal 
dopolniti s sliko. Če bi fotografije za 
moje zapise napravil nekdo drug, ne 
bi mogel natančno zajeti vseh mojih 
občutkov.

(hj)
* * *

Razstava ikon in jaslic 
na Opčinah

Do 6. januarja je bila v župnijski 
cerkvi na Opčinah na ogled razstava  
ikon in jaslic, k i so jih  izdelali slo
venski in ita lijansk i otroci. Zam isel 
za to je da l openski župnik Zvone 
Strubelj. S lovenski srednješolci so 
pod m entorstvom prof. A n i Tretjak iz
delali nad 120 ikon. S koristn im i na
sve ti jim  je  priskočila  na pom oč Sil
va Bogateč, obrtniška um etniška ust
varjalka. Učenci so poleg tega izde
lali tud i neka j zan im ivih  in povsem  
originalnih načrtov za jaslice. Izdel
k i so bili na prodaj, izkupiček pa bo 
za dobrodelne namene.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE 

Ronald H anvood  
G A R D E R O B E R
Režija Vinko Moderndorfer

V soboto, 8. t.m., ob 20.30 
IZVEN ABONMAJA 

v ponedeljek, 10. t.m., ob 16.00 
ABONMA RED H

Božični koncert 
v goriški stolnici

Kot vsako leto je tud i za letošnji 
konec leta Z druženje cerkvenih pev
skih zborov v Gorici priredilo kon
cert božičnih pesm i v goriški stolni
ci. Koncerti segajo že v petdeseta le
ta, ko jih je začel pokojni prof. Mirko 
Filej, obnovitelj povojnega slovenske
ga kulturnega, posebej glasbenega in 
zborovskega delovanja m ed goriški- 
mi Slovenci. Na sedanjem  koncertu, 
ki je bil na Štefanovo, so nastopili štir
je pevski zbori, in sicer m ešani zbor 
iz Podgore (dirigent Mirko Špaca
pan), m oški zbor Mirko Filej (dir. 
Z dravko  K lanjšček), m oški zbor 
Štm aver (dir. Gabrijel Devetak) in 
m ešani zbor Rupa-Peč (dir. Zdravko 
Klanjšček). Spored je napovedoval 
Jan Leopoli.

Za uvod je bila na sporedu  recita
cija pesm i Ljubke Šorli Počiva Betle
hem , ki je prim erno uvedla v boži
čno atm osfero. N ato je spregovoril 
solkanski dekan Vinko Paljk, ki je na
nizal nekaj lepih božičnih misli, po 
sebej povezanih  z glasbo in božično 
pesmijo sploh. Po koncertu zborov so 
bile še pete litanije z božičnim i odpe
vi Brede Šček, zahvalna pesem  in bla
goslov. Koncerta se je — kot navad
no — udeležilo prav lepo število ljudi.

Posam ezni zbori so izvajali sklad
be Hribarja, C uderm ana, Sattnerja, 
Riharja, Cveka, Kalingerja, Vodopiv
ca, Belarja, Tomca, Z upana in Vrab
ca. Pri orglah sta posam ezne pevske 
skupine sprem ljali Lojzka Bratuž in 
Valentina Longo. — Kot razvidno, je 
šlo v glavnem  za dela naše zborovske 
zakladnice, od starejših avtorjev mi
mo polpretekle dobe do našega časa. 
Iz vseh teh pesm i diha pravi božični 
duh , ki s svojo skrivnostno in čarob
no m ehkobo lepo ožarja srca poslu
šalcev.

a.b.

Janko Jež (1)

Santin in Marin pobratima
(Dopisovanje med katoliškim nadškofom in voltairjanskim svobodomislecem)

Ravnatelj Josip Pečenko mi je v začetku tega leta dejal, naj preberem  knjigo 
z življenjepisom  pokojnega tržaškega škofa A ntona Santina, ki jo je napisal 
Zr>ani tržaški publicist in kulturni delavec G uido Botteri in ki jo je lani izdala 
Založba Studio Tesi v Trstu kot osmi snopič svoje zbirke Civilta della memoria.

V Novem  listu z dne 14. februarja 1993 sem nam reč napisal svoje spomi- 
ne na že pokojnega gradeškega pesnika Biagia M arina. Večkrat sva se sestala 
na prijateljskem  razgovoru na njegovem  tržaškem  bivališču, včasih pa tudi 
^ njegovi rojstni hiši v G radežu. Pogovor je nekoč nanesel na njegovega sina 
Falca. Pokazal mi je njegovo sliko, kot oficirja alpincev, ki je visela nad pisal
no mizo, ob kateri sva sedela. Falco je bil ob izbruhu  druge svetovne vojne 
■Mobiliziran in poslan z italijansko okupacijsko vojsko v Slovenijo, kjer je v 
b°ju proti slovenskim  partizanom  padel. Pogled na Falcovo sliko je M arina 
sfrašno prizadel. Bil je skrušen. Dejal je: »To je Falco, moj sin edinec. Padel je 
v Sloveniji v boju za življenje in smrt s slovenskim partizanom. Oba sta umrla. Ko 
Se klanjam spominu svojega sina, se obenem klanjam tudi spominu slovenskega parti- 
Zana^ ki mi je sina ubil. Moj sin tam gori ni imel prav nič iskati!«

Ze v N ovem  listu sem napisal, da m e je M arinov izbruh žalosti presunil, 
mel je rosne oči in je bil v idno potrt. N ikdar ne bom  pozabil tega trenutka. 

NiŠal sem besede, s katerim i mi je M arin povedal m nogo več kot vsi Italijani, 
so kdajkoli pisali o Slovencih.

Pečenko je k tem u pripom nil, da bi mi verjetno m arsikdo lahko opore
kal, da bi M arin kaj takega res rekel. Tudi on sam  ne bi m ogel pričakovati 
od tržaškega Italijana, ki je bil znan  kot nacionalist in m ed vojno in nepo
sredno  po njej kot član italijanskega odporniškega gibanja v T rstu. Lahko še 
enkrat potrdim , da mi je Biagio M artin res tako govoril o svojem  sinu Falcu. 
Kmalu nato m i je ravnatelj Pečenko telefoniral in sporočil, da im am  res sre
čo, kajti v Botterijevi knjigi s Santinovim  življenjepisom  je večkrat om enjena 
tragična sm rt M arinovega sina Falca v borbi proti slovenskim partizanom . Bot
teri je nam reč Santinovem u življenjepisu dodal poglavje o »škofovem pisme
nem razgovoru z Marinom«. Iz tega neizpodbitno izhaja, da je gradeški narečni 
pesnik in pisatelj tud i v razgovoru z m enoj v letih 1960 do 1962 to brez ovin
kov povedal. Č eprav je bil italijanski nacionalist, je obsojal krivični in zlohot
ni zahrbtni napad  fašistične vojske na Slovenijo, kajti nedolžna žrtev tega na
pada je bil tu d i njegov sin  Falco, »ki tam gori, ni imel prav nič iskati«.

Vse te in takšne salonske klepetulje so povzročile iztreznjenje m ed naši
mi italijanskim i som eščani. Prišlo je do delitve duhov, ki je privedla do tega, 
da so na te renu  začeli vedno  bolj pridobivati na ug ledu  m ožje, vredni tega 
im ena, ki so ugotovili, da Trst drvi v prepad , da nova vojna Trst lahko samo 
dokončno upropasti. Vstali so in pogum no sprejeli ponujeno roko Sloven
cev, ki so vedno verjeli v razplet takšnega medsebojnega razum evanja v smislu 
nujnega in koristnega sožitja m ed tu  živečima narodnostim a, ki že nad  tisoč 
let tlačita isto zemljo, d ihata isti zrak in se borita s sunkovito burjo, ki ju ni 
mogla streti. Slovenci in Italijani se v Trstu ne poznam o. Ven m oram o vsak 
iz svojega geta! Konec naj bo nerazum ljivega boja iz bolj ali m anj utrjenih  
okopov in s puščicam i stalno naperjen ih  drug pro ti drugem u.

G iuseppe Prezzolini, urednik florentinske literarne revije La Voce, je Sci- 
pija Slataperja, ki je tožil nad  nerazum evanjem  m ed tržaškimi Slovenci in Ita-
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Nastanek in razvoj »ekonomike izobraževanja« 
in njen pomen za izobraževanje odraslih

Pred kratkim  je izšla pri založbi 
M oderna organizacija v K ranju revi
ja Organizacija in kadri št. 7-8/93. V 
njej zasledim o nekaj zanim ivih pri
spevkov o poslovni politiki in strate- 
gijskem vodenju kakor tudi oris pod
jetniškega tveganja. S lednje je p ri
kazal Ivan H ari in pripom nil, da je 
zm otno prepričanje, da tveganje za
vira gospodarsko aktivnost. O bvlad
ljiva stopnja negotovosti včasih ze
lo motivira potencialnega podjetnika. 
Avtor je m nenja, da uresničljiv izziv 
mobilizira podjetniško energijo in op
timizem; tveganje, ki om ogoča dobi
ček, predstavlja m otor družbenoeko
nom skega razvoja. Tveganja zm anj
šujemo s pridobivanjem  informacij in 
tržno usm erjenim i proizvodi.

Več avtorjev je v zadnji številki te 
revije razmišljalo o strategiji testiranja 
program ske oprem e, o računalniško 
podprtem  načrtovanju optim alnega 
transporta  blaga v trgovini ter o u p o 
rabi informacijske tehnologije pri š tu 
diju in delu na vidu prizadetih . Za

marsikoga bo zanim iv prispevek o 
globalnem  in kadrovskem  manage- 
m entu  v zavarovalništvu.

Dr. Jurij Jug pa je prispeval zelo 
zanim iv in izviren prispevek o N a
stanku in razvoju »ekonomike izobra
ževanja« in o njenem  pom enu za izo
braževanje odraslih. Postalo je nam 
reč jasno, da ekonom ika izobraževa
nja kot del ekonom ske znanosti ne 
m ore več nadom estiti p laniranja izo
braževanja v okviru relativno sam o
stojne znanosti o vzgoji in izobraže
vanju. A vtor poudarja, da si bodo 
morale vse družbene vede, predvsem 
pa pedagogika in andragogika, po
novno zastaviti vprašanje o pom enu 
in vlogi izobrazbe v sedanjem  in pri
hodnjem  času. Prav Fakulteta za or
ganizacijske vede v K ranju je ena ti
stih, ki v zadnjem  obdobju veliko pri
spevajo k oblikovanju — šolanju stro
kovnih kadrov, m ed drugim  tud i ka
drov za računalništvo, poslovno po
litiko, kadrovski m anagem ent, orga
nizacijo m arketinga itd.

dGD

Zveza cerkvenih p evsk ih  zborov v Trstu 

vabi na

BOŽIČNI KONCERT
ki bo v nedeljo, 9. januarja, ob 16. uri v stolnici sv. Justa v Trstu. 
Pel bo združeni tržaški moški zbor pod vodstvom Aleksandre Pertot.

Za nove naročnike Mladike!
Za leto 1994 ponuja MLADIKA 
novim  naročnikom posebno 
darilo.
Vsem tistim, ki se bodo v janu
arju prvič naročili na revijo in 
vplačali naročnino, bom o po 
slali v dar knjigo Rafka Dolhar
ja »Stezice« ali po izbiri kako 
drugo izdajo založbe M ladika.
Pohitite! Čas je do 31. januarja.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE

H elm ut Peschina

BOŠ ŽE VIDELA
monodrama 

Igra Mira Sardoč 
Režija Jože Babič

V torek, 11. t.m ., ob 20.30 
ABONM A RED I 

v sredo, 12. t.m ., ob 16.00 
ABONMA RED G

Pokrajinski kongres Slovenske skupnosti
V kinodvorani v Bazovici bo v soboto, 15. t.m ., drugi del 

tržaškega pokrajinskega kongresa S loven sk e sk u p n osti. Na 
dnevnem  redu je m ed drugim  izvo litev  nov ih  strankinih orga
nov in delegatov za d eželn i kongres. Začetek ob 15.30

Sponka za trte -
nov način za privezovanje trt

Med mlajše primorske inovatorje lah
ko prištevamo tudi ustvarjalca Simona in 
Zorana Žnidarčič, ki sta ustanovila pod
jetje Simzor v Grgarju.

Med njihovimi pomembnejšimi proiz
vodi je tudi plastična sponka za trte. To 
je nov in razmeroma enostaven izdelek, ki 
nadomešča klasično »beko«, ki se je svoj- 
čas uporabljala v vinogradništvu za pri
vezovanje vinske trte (šparonov) na žice.

Inovatorja sta pregledala vse dosedaj 
znane podobne izdelke in teh nologijo ve
zanja in prišla do nove rešitve in tehno
logije vezanja s pomočjo na novo obliko
vane sponke za trte, ki je izdelana v enem 
kosu in se oblikovno bistveno razlikuje od 
znanih tonamenskih izdelkov. Z uporabo 
nove sponke za trte dosežemo razmeroma 
veliko produktivnost in kakovostno delo.

To sponko je možno uporabljati tudi 
v sadjarstvu in celo v cvetličarstvu, na 
primer pri vezanju vrtnic na žice in po
dobno. Zaradi elastičnosti omenjenega 
proizvoda ne poškodujemo trte ali drugih 
rastlin. Zlasti pri povezovanju šparonov 
(vinske trte) bo rastlina celo leto ostala na 
vnaprej določenem in zaželjenem mestu in 
se bo normalno razvijala.

Podjetje Simzor je zavarovalo izdelek 
v obliki modelne prijave pri slovenskem 
Uradu za varstvo industrijske lastnine v 
Ljubljani. Pred osamosvojitvijo Sloveni
je je bilo potrebno modelne, patentne in 
druge prijave pošiljati na Zvezni zavod za 
patente v Beograd. Sedaj je to olajšano, 
poenostavljeno in bližje.

Po najnovejših informacijah sta mla
da podjetnika že dobila več naročil v do
movini in tujini. Dejstvo, da lahko slo
venski inovator razvije, proizvede, proda 
in izvozi na zahtevne zahodnoevropske 
trge tak izdelek, je ne samo hvalevredno, 
ampak predstavlja tudi pravi način za hi
trejše vključevanje slovenskega gospo
darstva v mednarodne tokove.

dr. Gabrijel D evetak

ELEKTRIČNE
NAPELJAVE

Paolo 
Pavletič

BORŠT 29 
TEL. 040/228782

ČESTITAMO!

Decembra je Olga Ban iz Trsta 
praznovala svoj 80. rojstni dan. Ok 
visokem  življenjskem  jubileju ji pri' 
srčno čestitamo in želim o, da bi tu  
di v bodoče ohranila vedrino, poguit 
in optim izem , ki so jo doslej ohra' 
njali mlado.

Ob rojstnem dnevu iskreno česti' 
tamo prijatelju in sodelavcu Ivu Jev- 
nikarju ter mu v prihodnje želimo še 
veliko uspehov in zadovoljstva na 
vseh področjih.

U redništvo in uprava 
Novega lista

NOVI LIST
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Član |X  Z d ružen je  periodičnega 
"•1* tiska v Italiji »1

lijani, zavrnil, češ da zam an toži nad  tem, kajti ta pojav je odvisen od dej
stva, ki ga Prezzolini slikovito dojem a, češ da tržaški Italijani po tolikih letih 
sožitja sploh ne poznajo slovenskih som eščanov, m edtem  ko Slovenci dobro 
vedo, kaj hočejo in mislijo Italijani, ker jih razum ejo, ker znajo njihov jezik, 
kar je zanje velika p rednost, ki je Italijani dovolj ne cenijo.

D opisovanje m ed Santinom  in M arinom  se je začelo leta 1950. Tedaj je 
M arin objavil pism a in d ruge spise s fronte, ki jih je napisal sin Falco. Ta je 
padel julija 1943. Naslov knjige je Traccia sul mare.

V prvem  pism u A ntonu Santinu ga Marin prosi, naj mu pove svoje mnenje 
o delu in osebi pokojnega Falca. M arin pravi, da je Falco padel z m učno za
vestjo, da m ora um reti, ne da bi pustil za sabo kakšno sled. O n pa, ki je de
dič te sinove m uke, m ora vedeti, ali njegov glas lahko še vedno živi v naših 
dušah  in ali je njegova sled še vedno »spoznavna«.

Santin  je takoj odgovoril in tako se je m ed obem a začelo dopisovanje, 
ki je trajalo do škofove sm rti marca 1981. Vsebino tega pism a spoznam o iz 
M arinovega odgovora. Pesnika je prizadela in užalostila Santinova opazka, 
da ja Falcu zm anjkala ljubezen do Boga, zato pripom inja, da to ni res, kajti 
on dobro ve, da živi njegov sin v božji slavi. N ato se sklicuje na škofov od
stavek v pism u, kjer je priznanje, da je Falco občutil življenje kot poslan

stvo, ki ga je treba izpolniti. In kadar je sodil, da stoji pod vrhom , na kate
rega se je treba povzpeti, se je srčno in pogum no napotil proti vrhu, pri
pravljen, da se daruje in žrtvuje. M arin si dovoljuje glosirati to  SantinovO 
priznanje z besedam i iz evangelija: »Vprašajte in dali vam bodo, potrkajte id 
vam bodo odprli, kajti kdor vpraša, dobi, in kdor išče, ta najde in vsakomur bo odprto, 
če potrka.«

Torej zdaj ni dvoma — nadaljuje dobesedno M arin, da je to svojski trenutek 
etike spričo milosti. Kdor je vse življenje živel kot Falco v tolikšnem pretresu vesti, 
v tolikšnem hrepenenju, da bi bil enovita osebnost, in da je bil zvest dolžnosti do skraj' 
nega žrtvovanja, je brez dvoma vreden, da ga imamo, kot lepo pravijo Nemci — zfi 
iskalca Boga (»Gottessucher«), jaz pa dodajam, da ga moramo imeti za nekoga, ki ji 
Boga našel (»Gottesfinder«).«

Dopisovanje, ki se je nadaljevalo, dokazuje, kako sta se oba spoštovala. 
M arin je škofa nazival »monsignore«, škof pa m u je pravil »professore«. To spo
štovanje se je stopnjevalo do globokega in prisrčnega prijateljstva, ki ga j« 
Santin z intelektualne ravni prav posebno gojil, kot pravi Botteri. Oba se bo
sta nazivala »Dragi prijatelj« ali »Dragi prijatelj in brat« z M arinove strani, s ško
fove pa »Dragi prijatelj in bližnjik«.

(dalje prihodnjič)


